

ကန့်သတ်

ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး ဒုတိယနေ့ (၃.၉.၂၀၂၀)ရက်နေ့တွင် ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂) ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းသည့် အဆိုဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်များ

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ်(၁၀)ဖြစ်ပါတယ်။ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးခွန်စောအောင်က အဆိုတစ်ရပ်အား လွှတ်တော်သို့ ပေးပို့လာပါတယ်။ အဆိုမှာ “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသောဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆို ဖြစ်ပါတယ်။ ယခု ဦးခွန်စောအောင်က အဆိုကို တင်သွင်းဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးခွန်စောအောင်၊ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်ကြပါသော လေးစားရပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးများ၊ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်သားကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး (၉၆)ပါးသော ရောဂါဘယ ကင်းဝေးပြီး မင်္ဂလာအပေါင်းနှင့်ပြည့်စုံကြပါစေလို့ နှုတ်ခွန်းဆက်သဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။

ကျွန်တော်ကတော့ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်စောအောင်ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး” အဆိုအား လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးမှတစ်ဆင့် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ အား အဆိုတင်သွင်းသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားရပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်ဟာ ၁၅၅၈၀၁.၃၈ စတုရန်းကီလိုမီတာ ကျယ်ဝန်းပြီး ခန့်မှန်းခြေအားဖြင့် လူဦးရေ ၆၃၃၂၀၈၈ ဦး ရှိတယ်လို့ လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး(၁၄)ခုအနက် ဧရိယာ အားဖြင့် အကြီးဆုံးပြည်နယ်ဖြစ်ပြီး ရှမ်းပြည်အရှေ့ပိုင်း/ တောင်ပိုင်း/ မြောက်ပိုင်း စသဖြင့် ခွဲခြား ပြောဆိုလျက်ရှိကြပါတယ်။ အဓိကအသက်မွေးဝမ်းကျောင်းအနေဖြင့် သတ္တုတွင်း လုပ်ငန်း၊ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်းတို့ကို လုပ်ကိုင်ကြလျက် ရှိနေပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာန အချက်အလက်များအရ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးလုပ်ကိုင်နိုင်သည့် မြေဧရိယာ (၅.၇)သန်းခန့်ရှိသည့်အနက် ဧက(၂)သန်းခန့်သာ စိုက်ပျိုးလုပ်ကိုင်နိုင်ပြီး ကျန်ဧက (၃) သန်းခွဲ ကျော်သည် တိမ်ကောနေလျက်ရှိနေပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်၏စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေး ကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့်ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး လေ့လာရာတွင် ရှမ်းပြည်နယ်၏

ကန့်သတ်

၂

အဓိက ဝင်ငွေရ စိုက်ပျိုးထုတ်ကုန်များမှာ ဆန်စပါး၊ ဂျုံ၊ ပြောင်း၊ ငရုတ်၊ ဝါဂွမ်း၊ အာလူး၊ မြေပဲ၊ နှမ်း၊ ကော်ဖီ၊ လက်ဖက်၊ ဆေးရွက်ကြီး၊ သနပ်ဖက်၊ ချင်း၊ နန္ဒင်း၊ ကြက်သွန်နီ၊ ကြက်သွန်ဖြူ၊ ခရမ်းချဉ်၊ ပဲပုပ်နှင့် ဥယျာဉ်ခြံပင်၊ နှစ်ရှည်ပင်များစိုက်ပျိုးပြီးအသက်မွေးဝမ်းကျောင်းလျက် ရှိနေပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ရှေးဦးစွာ ၂၀၁၉ ခုနှစ်အတွင်း ရှမ်းပြည်နယ်၏ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေး ထုတ်ကုန်ဈေးကွက်အား လေ့လာရာတွင် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စပါးကို မြေခိုခွဲဒေသများတွင် ကန်သင်းဖို့ ရေသွင်းစိုက်ပျိုးခြင်း၊ တောင်ယာစိုက်ပျိုးခြင်း၊ လှေကားထစ်စိုက်ပျိုးခြင်းတို့ဖြင့် စိုက်ပျိုးကြပါတယ်။ သို့သော်လည်း တောင်ယာစိုက်ပျိုးခြင်းအတွက် စိုက်ပျိုးမည့် တောင်ကုန်း ဆင်ခြေလျှော့ရှိ သစ်တောဝါးတောများကို ခုတ်ထွင်ရှင်းလင်းပြီး စိုက်ပျိုးခြင်းကြောင့် ပထမ တွင် စပါးအထွက်ကောင်းခဲ့သော်လည်း မြေဩဇာခန်းခြောက်လာသဖြင့် နေရာပြောင်းပြီး စိုက်ပျိုး လုပ်ကိုင်ကြသောကြောင့် ကောနေသော မြေဧကများစွာ ရှိနေခြင်းသည်လည်း ဆန်စပါးထုတ်ကုန် တိုးတက်ရေးအတွက် အဟန့်အတားတစ်ခုဖြစ်နေပါတယ်။ သို့သော် တောင်သူများအနေဖြင့် စပါးဈေးကောင်းသော်လည်း စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်စရိတ်များသော ကြောင့် အမြတ်များစွာမကျန်ကြောင်း၊ လယ်အလုပ်သမားများအတွက်သာ ပိုမိုအဆင်ပြေကြ ကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ အခြား စိုက်ပျိုးရေးသီးနှံများဖြစ်ကြသော ပြောင်း၊ ငရုတ်သီး၊ အာလူး၊ ခရမ်းချဉ်သီး၊ ကြက်သွန်ဖြူ အခြားသီးနှံများစွာမှာလည်း ရောင်းလိုအားနှင့် ဝယ်လိုအား မညီမျှမှုကိုလည်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ဥပမာတစ်ခုအနေနဲ့ ၂၀၁၉- ၂၀၂၀ ခုနှစ် ပြောင်းဈေး၊ အစေ့ထုတ်ပြောင်းဈေးဆိုလျှင် ကျွန်တော်တို့ ရာသီချိန် ပြောင်းထည့်တဲ့ အချိန်မှာ တစ်ပိဿာမှ (၂၅၀)မှ (၃၅၀)ကြားသာရရှိပြီး ယခုအချိန်တွင် (၅၅၀)ထိ ဈေးပေါက် နေလျက်၊ ရောင်းချနေလျက် ရှိသည်ကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ ဒါတွေမကပဲ ကျွန်တော်တို့ ခိုင်မာတဲ့ ဈေးကွက်မရှိတာကြောင့် မကြုံစဖူး ပြောင်းဖူးကလေးတွေ ရွှေလီမြစ်ထဲ ရေဆင်းချိုးရတဲ့ ဘဝကို အားလုံးအသိပဲဖြစ် ပါတယ်။ ထိုနည်းတူစွာ အခြားသီးနှံများမှာလည်း ရောင်းလိုအားနှင့် ဝယ်လိုအားလို့ခေါ်တဲ့ Demand and Supply မညီမျှမှုဒဏ်ကို စိုက်ပျိုးရေး တောင်သူများ အနေဖြင့် ခါးစီးခံနေရသည်ကို လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။

ကန့်သတ်

ထို့ကြောင့် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင်လည်း ထုတ်ကုန် တိုးတက်ရေးအတွက် ပြည်နယ်အစိုးရနှင့် လွှတ်တော်မှ မူဝါဒများချမှတ်ထားသော်လည်း ထိရောက်စွာလိုက်နာကျင့်သုံးမှု အားနည်းနေလျက်ရှိသည်ကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ၂၀၁၃ ခုနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေအမှတ် ၁၂ ရှမ်းပြည်နယ်သဘာဝမြေဩဇာများ စနစ်တကျထုတ်လုပ်သုံးစွဲရေး ဥပဒေထုတ်ပြန်ထားသော်လည်း တောင်သူများ သိရှိမှု နည်းပါးကြောင်း သိရှိရပါတယ်။ တဖက်နိုင်ငံမှ အရည်အသွေးနိမ့်သည့် ဓာတ်မြေဩဇာများ ဝယ်ယူသုံးစွဲနေခြင်းကြောင့် အထွက်နှုန်းကျဆင်းခြင်း၊ ထုတ်ကုန်တန်ဖိုးလျော့နည်းခြင်း၊ ဈေးကောင်းမရရှိခြင်းများသည် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေးအတွက် စိန်ခေါ်မှုတစ်ရပ် ဖြစ်နေပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တောင်သူများသည် အခြားပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးရှိ တောင်သူများထက် မြေဩဇာများ အလွန်အကျွံသုံးစွဲခြင်းများစွာကိုလည်း သိရှိရပါတယ်။ ဓာတ်မြေဩဇာများသာမက ပိုးသတ်ဆေး၊ ပေါင်းသတ်ဆေးများကိုလည်း သုံးစွဲမှုများလာသည်ကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ စနစ်တကျမည်သို့မည်ပုံသုံးစွဲရမည်ကို အားနည်းနေလျက်ရှိနေပါတယ်။ ထို့ကြောင့် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်မှ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း သီးနှံထုတ်လုပ်မှု ပိုမိုအားကောင်းလာစေရန်၊ စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာသင်တန်းများတွင် သီနှံများထုတ်လုပ်သည့်အခါ ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းစွာထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် အလေးပေးပို့ချရန် မှာကြားထားကြောင်း သိရှိရပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍမှ ထုတ်ကုန် အရည်အသွေးတိုးတက်စေရန် ဝန်ကြီးဌာန၏ ဈေးကွက်၊ တန်ဖိုးမြှင့်ကုန်ထုတ်လုပ်ခြင်းနှင့် ပြည်ပတင်ပို့ရောင်းချခြင်းဆိုင်ရာ မူဝါဒအရ ဒေသအတွင်းစိုက်ပျိုး မွေးမြူရေးထုတ်ကုန်ဈေးကွက်များ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် အရည်အသွေးစံချိန်စံညွှန်းဆိုင်ရာသတ်မှတ်ချက်များ ညှိနှိုင်းရေးဆွဲခြင်း၊ ဈေးနှုန်းနှင့် ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ အချက်အလက်များကို တောင်သူများအား ဖြန့်ဝေခြင်း၊ ပြည်တွင်းပြည်ပဈေးကွက်ဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက်များ ကောက်ယူစုဆောင်းဖြန့်ဖြူးခြင်း၊ စိုက်ပျိုးမွေးမြူသူများ ဝင်ငွေတိုးမြှင့်ရေး၊ ရိတ်သိမ်းချိန်လွန် လေလွင့်ဆုံးရှုံးမှုများ လျော့ပါးစေရေးအတွက် ကုန်ကြမ်းတင်ပို့မှုမှ တန်ဖိုးမြှင့်ကုန်ချောပစ္စည်းများ ထုတ်လုပ်တင်ပို့သည့်လုပ်ငန်းများကို အားပေးဆောင်ရွက်ခြင်း၊ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးနှင့် ရေထွက်ပစ္စည်း ပြည်ပပို့ကုန်ပစ္စည်းများအတွက် အစားအစာသန့်ရှင်းစင်ကြယ်ခြင်း၊ ပိုးမွှားများ သန့်စင်ခြင်း၊ ပိုးမွှားရောဂါများ ပြန့်ပွားမှုကိုထိန်းချုပ်ခြင်း၊ အရည်အသွေးထိန်းသိမ်းခြင်း၊

စစ်ဆေးခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်းနှင့် ယင်းလုပ်ငန်းဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက် ထုတ်ပြန်
 ကြေညာခြင်း၊ လုပ်ငန်းများအားသိရှိနိုင်အောင် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ရောဂါများဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်း
 စည်းကမ်းများနှင့်အညီ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးထုတ်ကုန်များ တင်ပို့နိုင်ရန်ကူညီဆောင်ရွက်ခြင်း၊
 အရည်အသွေးမီသော တိရစ္ဆာန်ထွက်ပစ္စည်းများ တိုးမြှင့်ထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် မွေးမြူရေး
 ဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးလုပ်ငန်းများနှင့် တိရစ္ဆာန်အာဟာရဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး
 လုပ်ငန်းများကို အင်တိုက်အားတိုက်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ဈေးကွက်ခိုင်မာရေး၊ ဈေးနှုန်းအာမခံချက်
 ရရှိရေး၊ ဈေးကွက်တွင် ကြားခံကုန်ကျစရိတ်များ လျော့နည်းစေရေးတို့အတွက် လက်ကား
 ဈေး၊ ကုန်စည်ခိုင်များနှင့် တောင်သူများကို ကိုယ်စားပြုသောအသင်းအဖွဲ့များကို လိုအပ်သလို
 ဖွံ့ဖြိုးရေးကို ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခြင်းတို့ကို လုပ်ဆောင်ပေးသင့်ပါကြောင်း ကျွန်တော်အနေ
 ဖြင့် “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်
 တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသောဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး” အဆိုကို လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌမှတစ်ဆင့်
 ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား လေးစားစွာဖြင့် အဆိုတင်သွင်းအပ်ပါတယ်။ အားလုံး ကျေးဇူးတင်ပါ
 တယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ အဆိုကို ထောက်ခံမည့် ကိုယ်စားလှယ် တင်ပြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုင်းနောင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ အားလုံးမင်္ဂလာပါ။ ကျွန်တော်
 ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း၊ လင်းခေးခရိုင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ်၊ မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ
 ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင် ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီကနေ့ ဦးခွန်စောအောင်
 ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ်(၂)တင်သွင်းတဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့်
 မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသောဈေးကွက်ဖော်ဆောင်
 ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုကို လေးလေးနက်နက်ထောက်ခံ
 ကြောင်း ရိုသေလေးစားစွာ ထောက်ခံအပ်ပါတယ် ခင်ဗျား။

အဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်က လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်းဆုံးဖြတ်ပါက ယင်းအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း။ (သို့မဟုတ်) အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် ဆုံးဖြတ်ပါက ဆွေးနွေးလိုသည့် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များရှိလျှင် အမည်စာရင်းတင်သွင်းနိုင်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းသောအဆိုကို လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် (၁)ဦးက ထောက်ခံသွားပါတယ်။ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သင့်/ မသင့် လွှတ်တော်၏ ဆန္ဒရယူပါမယ်။ ၎င်းအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူပါသလား ခင်ဗျား။

(သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။)

လွှတ်တော်ကသဘောတူပါသည်။)

အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူသည့်သူ ရှိပါသလားခင်ဗျား။ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူတဲ့ ကိုယ်စားလှယ်မရှိတဲ့အတွက် ဦးခွန်စောအောင်ရဲ့အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူကြောင်း ကြေညာပါတယ်။ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးခွန်စောအောင်က တင်သွင်းတဲ့ အဆိုကို ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၄ ရက်(သောကြာနေ့)မှာ ဆွေးနွေးမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဆွေးနွေးမဲ့ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ အနေနဲ့ အစည်းအဝေးရပ်နားတဲ့အခါမှာ ဒီကနေ့ ညနေပိုင်း (၅)နာရီ နောက်ဆုံးထားပြီး ပြည်နယ်လွှတ်တော်ရုံး၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံ အမည်စာရင်း ပေးသွင်းဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

ဒုတိယအကြိမ်ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး တတိယနေ့ (၄.၉.၂၀၂၀)ရက်နေ့တွင် အဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက ဆွေးနွေးခြင်း

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ် (၁၁)ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ ဦးခွန်စောအောင်၊ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)၏ “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုနှင့် စပ်လျဉ်း၍

ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၂)ဦးက ဆွေးနွေးဖို့ အမည်စာရင်းပေးထားပါတယ်။ ပထမဦးစွာ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)က ဦးစိုင်းနောင်က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုင်းနောင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ ဒီကနေ့ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေးကို တက်ရောက်ချီးမြှင့်လာကြ သော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌ၊ ရှမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်သား လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး မင်္ဂလာပါလို့ ဦးစွာနှုတ်ခွန်းဆက်သ ဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင် ဖြစ်ပါတယ်။ (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး (ဒုတိယနေ့)မှာ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းသော အဆို အား ထောက်ခံဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်သည် သယံဇာတပေါကြွယ်ဝသည့် ပြည်နယ်တစ်ခု ဖြစ်သည်သာမက စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင်လည်း ပေါကြွယ်ဝသော အဆင့်များထဲမှ ပြည်နယ်တစ်ခုပါဝင်နေသည်ဟု ဆိုရင်လည်း မမှားပါ။ ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်တွင် စိုက်ပျိုးမြေဧက (၅)သန်းကျော် ရှိပါလျက်နှင့် အဘယ်ကြောင့် ဧက(၂)သန်း ခန့်သာ စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ကိုင်နေသည်ကို အစိုးရမှ သုတေသနများပြုလုပ်သင့်ကြောင်း တင်ပြလို ပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်သည် စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဒီထက်မက ပိုမို ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာအောင် အစိုးရဘက်ပိုင်းမှ ပိုမိုပံ့ပိုးဖို့လည်း လိုအပ်လျက်ရှိပါတယ်။ တစ်ဖန် တရားမဝင် တင်သွင်းရောင်းချနေကြသော ကြက်သွန်ဖြူ၊ ကြက်သွန်နီ၊ အာလူးနှင့် ပဲအမျိုးမျိုး တို့ကိုလည်း ထိရောက်စွာ အရေးယူပေးဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ တခြား အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများမှ အမျိုးအစားပေါင်း မြောက်များစွာသော ကုန်စည်များကို ကျွန်တော်တို့ နိုင်ငံအတွင်း တင်သွင်း လာနေကြသည်ကိုလည်း လေ့လာတွေ့ရှိရပြီး ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ် ဒေသထွက်ကုန် ပစ္စည်းများမှာ ပြန်လည်တင်ပို့ရန် မရှိသည့်အတွက် ယခုအချိန်မှာ ဈေးကွက်ပျောက်လုနီးပါး ရှိနေပါတယ်။

ရွှေလီမြစ်တွင် ပြောင်းဖူးအချို့များ သွန်ပစ်လိုက်ရသောအဖြစ်မျိုးလည်း လူကြီးမင်းများအားလုံး အသိပဲဖြစ်ပါတယ်။ အစိုးရမှ စီမံကိန်းရေးဆွဲရာတွင် မဟာဗျူဟာ၊ နည်းဗျူဟာများ အလွန်ကောင်းမွန်နေပါသော်လည်း လက်တွေ့မှာ ပြည်သူများ ခုထိ ဒုက္ခဆင်းရဲတွင်းမှ ထွက်မလာနိုင်သေးကြောင်း တင်ပြလိုပါတယ်။ အစိုးရမှ တရားမဝင်တင်သွင်းလာသော သီးနှံများ ကို မည်သို့မည်ပုံအရေးယူဆောင်ရွက်မည်ကိုလည်း ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ် ပြည်သူလူထု တွေက စောင့်ကြည့်နေကြပါတယ်။

လေးစားရပါသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ အဆိုရှင်ဦးခွန်စောအောင်၏ တင်ပြထားသည့်အတိုင်း မွေးမြူရေးဆိုင်ရာထုတ်ကုန်များ ဈေးကွက်၊ တန်ဖိုးမြှင့်ထုတ်လုပ် နိုင်ရန် ဝန်ကြီးဌာနမှ မွေးမြူရေးဆိုင်ရာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး သင်တန်းများ၊ တိရစ္ဆာန် အစာအာဟာရ ဆိုင်ရာဖွံ့ဖြိုးရေးလုပ်ငန်းများ တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်သင့်ပေသည်။

ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးကဏ္ဍမှ ထုတ်ကုန်အရည်အသွေးတိုးတက်စေရန် ဝန်ကြီးဌာန၏ ဈေးကွက်၊ တန်ဖိုးမြှင့်ထုတ်ကုန်များ ထုတ်လုပ်ခြင်း၊ ပြည်ပတင်ပို့ရောင်းချခြင်းဆိုင်ရာမူဝါဒအရ ဒေသတွင်း စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးထုတ်ကုန် ဈေးကွက်များ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် အရည်အသွေး စံချိန်စံညွှန်းဆိုင်ရာ သတ်မှတ်ချက်များ ညှိနှိုင်းရေးဆွဲခြင်း၊ ဈေးနှုန်းနှင့် ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ အချက်အလက်များကို တောင်သူများအား ဖြန့်ဝေခြင်း၊ ပြည်တွင်းပြည်ပ ဈေးကွက်ဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက်များ ကောက်ယူစုဆောင်းဖြန့်ဖြူးခြင်း၊ စိုက်ပျိုးမွေးမြူသူများ ဝင်ငွေတိုးမြှင့်ရေး၊ ရိတ်သိမ်းချိန်လွန် လေလွင့်ဆုံးရှုံးမှုများ လျော့ပါးစေရေးအတွက် ကုန်ကြမ်းတင်ပို့မှုမှ တန်ဖိုးမြှင့်ကုန်ချောပစ္စည်းများ ထုတ်လုပ်တင်ပို့သည့် လုပ်ငန်းများကို အားပေးဆောင်ရွက်ခြင်း ပြုလုပ်သင့်ပါတယ်။ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးနှင့် ရေထွက်ပစ္စည်း၊ ပြည်ပပို့ကုန်ပစ္စည်းများအတွက် အစားအစာသန့်ရှင်းစင်ကြယ်ခြင်း၊ ပိုးမွှားများ သန့်စင်ခြင်း၊ ပိုးမွှားရောဂါများ ပြန့်ပွားမှုကို ထိန်းချုပ်ခြင်း၊ အရည်အသွေးထိန်းသိမ်းခြင်း၊ စစ်ဆေးခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်းနှင့် ယင်းလုပ်ငန်းဆိုင်ရာ သတင်းထုတ်ပြန် ကြေညာခြင်းလုပ်ငန်းများအား ပြည်သူများသိရှိနိုင်အောင် ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် ဆောင်ရွက်သင့်ပါတယ်။ ရောဂါများဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများနှင့်အညီ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးထုတ်ကုန်များ တင်ပို့နိုင်ရန် ကူညီဆောင်ရွက်ခြင်း၊ အချိန်မီ အရည်အသွေးမီသော တိရစ္ဆာန်ထွက်ပစ္စည်းများ တိုးမြှင့်ထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် မွေးမြူရေးဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်

ရေးလုပ်ငန်းများနှင့် တိရစ္ဆာန်အစာအာဟာရဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးရေးလုပ်ငန်းများကို အင်တိုက်အားတိုက် ဆောင်ရွက်သင့်ပါတယ်။ ဈေးကွက်ခိုင်မာရေး၊ ဈေးနှုန်းအာမခံချက်ရရှိရေးနှင့် ဈေးကွက်တွင် ကြားခံကုန်ကျစရိတ်များ လျော့နည်းစေရေးတို့အတွက် လက်ကားဈေးနှင့် ကုန်စည်ခိုင်များ ဖွံ့ဖြိုးရေးကို ကူညီဆောင်ရွက်ပေးခြင်းတို့ကို လုပ်ဆောင်ပေးသင့်ကြောင်း ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းသော “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန် တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်း ကြောင်း” အဆိုကို လေးလေးနက်နက် ထောက်ခံတင်ပြအပ်ပါတယ် ခင်ဗျား။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ဆက်လက်ပြီး ရွာငံမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးအေးမင်းစိုးက အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးအေးမင်းစိုး၊ ရွာငံမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ လေးစားအပ်ပါသော ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ရှမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်၊ တရားသူကြီးချုပ်၊ လွှတ်တော် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ၊ ဥပဒေချုပ်၊ စာရင်းစစ်ချုပ်နှင့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးများ၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်သားလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် ဖိတ်ကြားထားတဲ့ ဧည့်သည်တော်များ၊ တာဝန်ကျ လွှတ်တော်ဝန်ထမ်းများအားလုံး ကိုယ်စိတ်နှစ်ဖြာ ကျန်းမာချမ်းသာကြပါစေလို့ ဦးစွာနှုတ်ခွန်းဆက်သ ဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ဓနကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ၊ ရွာငံမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးအေးမင်းစိုး ဖြစ်ပါတယ်။ ယနေ့ ကျွန်တော့်အနေဖြင့် ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)၊ ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းသော “ရှမ်းပြည်နယ် အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသော ဈေးကွက် ဖော်ဆောင်ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုကို ထောက်ခံဆွေးနွေး သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီး ခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်သည် ဧရိယာ ၆၀၁၅၅ စတုရန်းမိုင် ကျယ်ဝန်းပြီး တိုင်းနှင့် ပြည်နယ်(၁၄)ခု အနက် ဧရိယာအားဖြင့် အကြီးဆုံးလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်ပနိုင်ငံများဖြစ်သော ထိုင်း၊ တရုတ်၊ လာအိုနိုင်ငံများနှင့်

ကန့်သတ်

၉

ထိစပ်လျက်ရှိပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်၏ စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကဏ္ဍကို ဆွေးနွေးမည် ဆိုပါက သယံဇာတအခန်း ကဏ္ဍ၊ နယ်စပ်ထွက်ပေါက်၊ ဝင်ပေါက် ကုန်စည်စီးဆင်းမှု သွင်းကုန်/ ထွက်ကုန်ကဏ္ဍ၊ ခရီးသွားလုပ်ငန်းကဏ္ဍ၊ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးကဏ္ဍနှင့် အခြားကဏ္ဍများထဲမှ ကျွန်တော့် အနေဖြင့် အချိန်နှင့်ညှာသောအားဖြင့် မိမိတို့လက်လှမ်းမီ သလောက် အပြုသဘောဆောင် ဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီး ခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေး နှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍ၌ ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး၊ ခိုင်မာသော ဈေးကွက် ဖော်ဆောင်ရေး အတွက်ဆိုရင် အသေးစား၊ အလတ်စား ဖွံ့ဖြိုးရေးလုပ်ငန်းများ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်ဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ ယခုလို အသေးစား၊ အလတ်စား ဖွံ့ဖြိုးရေးလုပ်ငန်းများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့ ကျွန်တော်တို့ ပြည်နယ်အနေဖြင့် လုပ်ဆောင်မှုအားနည်းနေတာကို တွေ့ရပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုအစိုးရနှင့် ပြည်နယ်အစိုးရကြား ဖွဲ့စည်းပုံရှင်းလင်းမှုမရှိခြင်း၊ လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ ကွဲကွဲ ပြားပြားမရှိခြင်းတို့ကြောင့် ဗဟိုမှ တိုက်ရိုက် ညွှန်ကြားချက်များကိုသာ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နေတာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ပြည်နယ်အစိုးရက မိမိတို့ ဒေသဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်စေရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုအစိုးရ တွင်သာ အဓိကတာဝန်ရှိသည်ဟု မှတ်ယူနေတာ ကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအတွက် လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို သိရှိမှုအားနည်းနေတာ တွေ့ရှိရတဲ့ အတွက် အသေးစား၊ အလတ်စား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့နေရာမှာ အဟန့်အတားဖြစ်ပေါ်နေတာ တွေ့ရှိရပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ အနေဖြင့်လည်း အသေးစား၊ အလတ်စား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့ ဥပဒေပြုခြင်း၊ အဆိုတင်သွင်းခြင်းများ အားနည်းမှုဟာလည်း ဒေသတွင်း စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုမှာ အားနည်းချက်တစ်ခုဖြစ်တယ်လို့ ယူဆသုံးသပ်မိ ပါတယ်။

ဒေသတွင်း စီးပွားရေးအသင်းအဖွဲ့များ အားကောင်းလာစေရန် အစိုးရအနေဖြင့် ပံ့ပိုးကူညီ လုပ်ဆောင်မှုများ၊ ထိန်းကျောင်းပေးမှုများ ဖော်ဆောင်ရန် လိုအပ်ပါတယ်။ အသေးစား၊ အလတ်စားကဏ္ဍဆိုင်ရာ လုပ်ဆောင်ချက်များ၊ ရည်ရွယ်ချက်၊ လုပ်ငန်းစဉ်နှင့် မျှော်မှန်း အောင်မြင်မှုများကို လူထုမှသိရှိအောင် သတင်းအချက်အလက် ထုတ်ပြန်ပေးကာ

ကန့်သတ်

လူထုပါဝင် လာအောင် လှုံ့ဆော်ပေးသော အစီအစဉ်များ ပြုလုပ်သင့်တယ်လို့ အကြံပြုလို ပါတယ်။

ယခုလက်ရှိ စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍ ချေးငွေများဟာလည်း ထိရောက်မှုနည်းပါးပြီး ပံ့ပိုးကူညီ ရုံလောက်သာ ရှိတာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ ပုံစံ(၇)ရရှိပြီး လယ်ယာမြေများကို တခြားလုပ်ငန်း များဖြစ်သော အသေးစား၊ အလတ်စားလုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်ရာ၌ ချေးငွေရရှိဖို့ လိုအပ်ချက်မှာ အခြားနည်းသုံးစွဲခွင့်ရရှိဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ အခြားနည်းသုံးစွဲခွင့်များကိုလည်း အမှန်တကယ် လုပ်ဆောင်သော လုပ်ငန်းရှင်များကို မြန်မြန်ဆန်ဆန် လုပ်ဆောင်ပေးဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့ ပြည်နယ်အတွင်းနေထိုင်ကြသော ပြည်သူလူထု ၇၅ ရာခိုင်နှုန်းကျော်မှာ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးကဏ္ဍမှာ လုပ်ကိုင်လျက် ရှိကြောင်း သိရှိရပါတယ်။

ထိုကဲ့သို့ ၇၅ ရာခိုင်နှုန်းကျော် လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်နေသော စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍ၊ မွေးမြူရေး ကဏ္ဍများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့ ပြည်နယ်အစိုးရနှင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ အခန်းကဏ္ဍဟာ အင်မတန်အရေးကြီးပါတယ်။ ယခုလို ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်အောင်ပြုလုပ်ဖို့ ချေးငွေကဏ္ဍ၊ မွေးမြူရေး ကဏ္ဍ၊ စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍများတွင် ချမှတ်ထားသောမူဝါဒ၊ စည်းကမ်း များကို ပြည်သူလူထုများ လုပ်ဆောင်နိုင်သည့် အတိုင်းအတာထိ ရောက်ရှိအောင် ဖြေလျော့ ပေးသည့်ကဏ္ဍများကို ဖြေလျော့ပေးမှသာလျှင် ရှမ်းပြည်နယ်၏ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန် တိုးတက်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

သို့ဖြစ်ပါသောကြောင့် ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းသော “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုကို အမှန်တကယ် ဖော်ဆောင်သင့်ပါကြောင်း ထောက်ခံဆွေးနွေး အပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

အဆိုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးမှဆွေးနွေးရှင်းလင်းခြင်းနှင့် လွှတ်တော်၏ အဆုံးအဖြတ် ရယူခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များခင်ဗျား။ အဆိုနှင့်စပ်လျဉ်းပြီး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၂)ဦးက ထောက်ခံဆွေးနွေးသွားပါတယ်။ ယခု ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေ ၁၂၅၊ နည်းဥပဒေခွဲ (c)အရ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ် အဖွဲ့အစည်းဝင်က ရှင်းလင်းဆွေးနွေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုင်းလုံကျော်၊ စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီး။ အားလုံး မင်္ဂလာပါ။ လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် နှင့်တကွ ယနေ့လွှတ်တော်ကို တက်ရောက်ကြတဲ့ ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး မင်္ဂလာအပေါင်း နဲ့ ပြည့်စုံကြပါစေကြောင်း ဦးစွာနှုတ်ခွန်းဆက်သအပ်ပါတယ်။ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ် (၂)၊ ဦးခွန်စောအောင်မေးမြန်းတဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုး ရေးနှင့် မွေးမြူရေး ကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုနဲ့ပတ်သက်ပြီး ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ ကိုယ်စား ပြည်နယ်စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီး တာဝန်ယူထားတဲ့ ကျွန်တော် ဦးစိုင်းလုံကျော်က အောက်ပါအတိုင်း ရှင်းလင်းစွာ တင်ပြ ပေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ Power Point ဖြင့်လည်း အသုံးပြုခွင့်ပြုရန် တင်ပြအပ်ပါတယ်။

ရေးဦးစွာ စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍနှင့်ပတ်သက်ပြီး ဆောင်ရွက်မှုများကို ဦးစွာတင်ပြ လိုပါတယ်။ စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် ပြည်နယ်စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနဟာ သီးနှံအလိုက် မျိုးကောင်းမျိုးသန့် ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးခြင်း၊ ပြောင်းလဲလာသော ရာသီဥတုနှင့် လိုက်လျောညီထွေ ရှိသော သီးနှံပုံစံရေးဆွဲဆောင်ရွက်ခြင်း၊ တောင်သူများ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှု ကုန်ကျစရိတ် အဆင်ပြေစေရေးနှင့် ဈေးကွက်သေချာမှုရှိစေရေးအတွက် Contract Farming စနစ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်စေခြင်း၊ တောင်သူများမှ စိုက်ပျိုးနည်းပညာများကို အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ သိရှိ၍ လက်ခံကျင့်သုံးလိုက်နာနိုင်စေရေးအတွက် ဘက်စုံအဆင့်မြင့် နည်းပညာသုံး စံပြကျေးရွာများ ပြုလုပ်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်း၊ အစားအစာဘေးကင်းလုံခြုံရေး၊ အရည်အသွေး ကောင်းသီးနှံများ ထုတ်လုပ်ရေးတို့အတွက် GAP နည်းလမ်းများအတိုင်း ပညာပေးဆောင်ရွက် စေခြင်း၊ တောင်သူပညာပေး စံပြကွက်များ/ စမ်းသပ်ကွက်များ ပြုလုပ်ပြသခြင်း၊ သုတေသန

ကန့်သတ်

၁၂

လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်စေခြင်း၊ စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာဥပဒေများကို တောင်သူများ၊ ပုဂ္ဂလိက လုပ်ငန်းရှင်များ သိရှိ၍ လိုက်နာနိုင်ရေး ပညာပေးဆွေးနွေးခြင်း၊ စစ်ဆေးခြင်း၊ စိုက်ပျိုးရေး ဆိုင်ရာခေတ်မီ နည်းပညာများ၊ မျိုးစေ့၊ မြေအသုံးချရေး၊ သီးနှံကာကွယ်ရေးဆိုင်ရာ နည်းပညာများ၊ သတင်းအချက်အလက်များအား အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ သိရှိနိုင်စေရန်အတွက် တောင်သူ နည်းပညာပေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်စေခြင်း၊ သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များ ကျရောက်လာပါက ကူညီထောက်ပံ့ခြင်းနှင့် နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းများ၊ ပုဂ္ဂလိက လုပ်ငန်းရှင်များနှင့် ပူးပေါင်းခြင်း လုပ်ငန်းများကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဆောင်ရွက်လျက် ရှိပါတယ်။

စိုက်ပျိုးသီးနှံထုတ်ကုန်များ အရည်အသွေးကောင်းစေရန်နှင့် ဈေးကွက်တွင်း ယှဉ်ပြိုင် ရောင်းချနိုင်ရန်အတွက် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနအနေဖြင့် စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာအလေ့အကျင့် ကောင်းများ GAP စနစ်အတိုင်း စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်စေရေး ပညာပေးစည်းရုံးဆောင်ရွက် လျက်ရှိ သည့်အပြင် GAP အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်များကို ထုတ်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခုနှစ် တွင် ရှမ်းပြည်နယ်တွင် စိုက်ပျိုးသောသီးနှံများအနက် သီးနှံအမျိုးပေါင်း (၃၆)မျိုးကို စိုက်ဧက ပေါင်း (၁၃၀၂၂)ဧက၊ တောင်သူပေါင်း (၃၃၆၇)ဦးတို့အား စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာ အလေ့အကျင့် ကောင်းများ GAP အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်များကို ထုတ်ပေးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ စတင်ဆောင်ရွက် သည့် ၂၀၁၆- ၂၀၁၇ ခုနှစ်မှစ၍ ယနေ့အထိ သီးနှံ(၄၁)မျိုးအတွက် တောင်သူပေါင်း(၄၆၂၁)ဦး၏ စိုက်ဧက(၁၈၆၀၆)ဧကအား GAP အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်များ ထုတ်ပေးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ထိုသို့ ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းဖြင့် တောင်သူများစိုက်ပျိုးသော သီးနှံများ အတွက် အရည်အသွေးစံချိန်စံညွှန်း အာမခံချက်တစ်ခုဖြစ်စေပြီး စိုက်ပျိုးသူ၊ လုပ်ကိုင်သူ၊ စားသုံးသူနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်များအတွက် လည်း ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ၎င်းအပြင် GAP စနစ်တွင် နောက်ကြောင်းပြန် ပြန်လည်စစ်ဆေးမှုစနစ်ပါဝင်သည့်အတွက် ဈေးကွက်ဝယ်လိုအားရှိပါက ထုတ်လုပ်သည့် တောင်သူများသို့ ဆက်သွယ်မှာယူနိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ GAP စနစ်အပြင် အရည်အသွေး စံချိန်စံညွှန်း သတ်မှတ်ချက်တစ်ခုဖြစ် စေနိုင် သည့် Organic စံချိန်စံညွှန်းကိုလည်း ရေးဆွဲဆောင်ရွက် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက် လျက် ရှိကြောင်း တင်ပြအပ်ပါတယ်။

ကန့်သတ်

ကန့်သတ်

GAP စနစ်နည်းလမ်းအတိုင်း ဆောင်ရွက်တဲ့နေရာမှာလည်း တောင်သူများစိုက်ပျိုးတဲ့ မြေ၊ ရေများကို နမူနာခတ်ခွဲစမ်းသပ်ခြင်း၊ သီးနှံခတ်ကြွင်းစစ်ဆေးခြင်းတို့ကို စိုက်ပျိုးရေး ဦးစီးဌာနမှ ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ တောင်သူများ စိုက်ပျိုးမည့် မြေနှင့် သီးနှံ စိုက်ခင်းတွင် အသုံးပြုမည့်ရေတို့တွင် အန္တရာယ်ဖြစ်စေမဲ့ မြေတွင်းအဆိပ် အတောက် ပါဝင်မှုနှုန်း (Heavy Metal) ပါဝင်မှု ရှိ/ မရှိကို စစ်ဆေးပေးနိုင်ပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ထောက်ခံချက် ပေးခြင်းနှင့် ထွက်ရှိ လာသည် သီးနှံများတွင်လည်း အမြင့်ဆုံးပါဝင်ရမည့် ခတ်ကြွင်းပါဝင်မှု (MRL) စစ်ဆေးပေးမှုများ ကိုလည်း ပြည်နယ်မှာ ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာန၊ မြေအသုံးချရေးခတ်ခွဲခန်းတွင် မြေဆီတွင်း အာဟာရ ခတ်ပါဝင်မှု၊ မြေချဉ်ငံကိန်း (PH)စသည် တို့ကို တိုင်းတာစစ်ဆေးပေးနေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ တောင်သူများ၏ စိုက်ပျိုးမြေတွင် လိုအပ်သော အာဟာရခတ်များကိုလည်း ထည့်သွင်းရန် အကြံပြုပေးခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်ပေးလျက် ရှိပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့အနေနဲ့လည်း စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာန၏ မြေအသုံးချရေး၊ မျိုးစေ့နှင့် သီးနှံကာကွယ်ရေးခတ်ခွဲခန်းများအတွက် လိုအပ်သည့် ခတ်ခွဲခန်းသုံးပစ္စည်းများ၊ ခတ်ခွဲ စမ်းသပ်ရာတွင် လိုအပ်သည့် ဓာတုပစ္စည်းများကို ထောက်ပံ့ဖြည့်တင်းလျက်ရှိပြီး ပြည်နယ်ခတ်ခွဲခန်း (တောင်ကြီး)အပြင် မူဆယ်မြို့နယ်နှင့် တာချီလိတ်မြို့နယ်တို့တွင် ခတ်ခွဲခန်းများ တည်ဆောက်ဖွင့်လှစ်ပေးခြင်း၊ သီးနှံအရည်အသွေး စစ်ဆေးပေးရေး၊ သီးနှံထောက်ခံပေး နိုင်ရေးအတွက် ခတ်ခွဲခန်းသုံးပစ္စည်းများ ဖြည့်ဆည်းဆောင်ရွက် ပေးလျက် ရှိပါတယ်။

တောင်သူများမှ အရည်အသွေးစံချိန်စံညွှန်းပြည့်ဝသည့် သွင်းအားစုများ စံချိန်စံညွှန်း ပြည့်ဝသည့်သွင်းအားစုများ ဝယ်ယူအသုံးပြုနိုင်ရန်အတွက် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ ကိုင်တွယ် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ မြေဩဇာ၊ ပိုးသတ်ဆေးနှင့် မျိုးစေ့ဥပဒေများအရ ရှမ်းပြည်နယ် အတွင်းရှိ မြေဩဇာ၊ ပိုးသတ်ဆေးနှင့် မျိုးစေ့အရောင်းဆိုင်များမှာ တရားဝင်မှတ်ပုံတင် ထားခြင်းမရှိသည့် မြေဩဇာ၊ ပိုးသတ်ဆေး၊ မျိုးစေ့များ ရောင်းချခြင်းမရှိစေရန်အတွက် စစ်ဆေးရေးအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းပေးပြီး လစဉ်စစ်ဆေးခြင်း၊ သတိပေးအရေးယူခြင်းလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ လိုအပ်ပါက ဆက်စပ်ဌာနများဖြစ်သည့် အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေး ဦးစီးဌာန၊ စားသုံးသူရေးရာဦးစီးဌာန၊ ကျန်းမာရေးဦးစီးဌာန၊ စည်ပင်သာယာရေးဌာန၊

မြန်မာနိုင်ငံရဲ့တပ်ဖွဲ့ တို့ပါဝင်သော ပူးပေါင်းအဖွဲ့ဖြင့် အခါအားလျော်စွာ ကွင်းဆင်းစစ်ဆေး ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ တောင်သူများကိုလည်း မြန်မာစာအညွှန်းပါသည့် မှတ်ပုံတင် ထားရှိသော မြေဩဇာ၊ ပိုးသတ်ဆေးများကိုသာ သုံးစွဲရန်၊ အသုံးပြုရန်လည်း လိုအပ်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အသုံးပြုရာတွင်လည်း လိုအပ်မှသာ အညွှန်းအတိုင်း စနစ်တကျသုံးစွဲရန်၊ ဘက်စုံပိုးမွှားရောဂါ ကာကွယ်နှိမ်နင်းနည်းများ၊ သဘာဝမြေဩဇာ၊ သဘာဝပိုးသတ်ဆေး ပြုလုပ်သုံးစွဲနည်းများ၊ ဓာတ်မြေဩဇာများ အချိန်ကိုက် အချိုးကျသုံးစွဲနည်းများကို ပညာပေး ဆွေးနွေးဟောပြောပွဲများကိုလည်း နှစ်စဉ်ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။

သီးနှံဈေးနှုန်းဆိုင်ရာ သတင်းအချက်အလက်များကို တောင်သူများရရှိစေရေးအတွက် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း တောင်ကြီး၊ အောင်ပန်း၊ အင်းလေး၊ လားရှိုး စသည့်ကုန်စည်ခိုင်များမှ ဈေးကွက်အချက်အလက်များကိုကောက်ယူ၍ လယ်ယာစီးပွားတွင် အပတ်စဉ် ထည့်သွင်းဖော်ပြပေးလျက်ရှိပါတယ်။ ထို့ပြင် တောင်သူများမှ ဈေးကွက်ဝင် သီးနှံများ၊ ဝင်ငွေတွက်ချေကိုက်မည့် သီးနှံစိုက်ပျိုးတတ်စေရန် တောင်သူအခြေပြု ဈေးကွက် သတင်းအချက်အလက်စနစ်ကို ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ရန် စီစဉ်လျက်ရှိပါတယ်။ ယနေ့ခေတ်သည် နည်းပညာခေတ်ဖြစ်သည့်အတွက် စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာနည်းပညာများ၊ သတင်းအချက်အလက် များ၊ ဈေးကွက်သတင်းအချက်အလက်များကို အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ သိရှိနိုင်စေရန်အတွက် စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ ပုဂ္ဂလိကကဏ္ဍနှင့်ပူးပေါင်း၍ စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာ Mobile Application များကို တောင်သူများ အသုံးပြုတတ်စေရန် ဖြန့်ဝေဆွေးနွေးပေးလျက်ရှိ ပါတယ်။ စိုက်ပျိုးရေး ဆိုင်ရာ Mobile Application များတွင် စိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာ နည်းပညာများ၊ ရာသီဥတု ခန့်မှန်းချက်များ၊ သီးနှံစိုက်ပျိုးရေးဆိုင်ရာ အကြံပြုချက်များ၊ နှိုးဆော်ချက်များ၊ သီးနှံပိုးမွှား ရောဂါ သတိပေးချက်များ၊ သွင်းအားစုနှင့် သီးနှံဈေးနှုန်း ဈေးကွက်ဆိုင်ရာ သတင်းအချက် အလက်များကို တောင်သူများ အလွယ်တကူ လက်လှမ်းမီ သိရှိနိုင်စေရန် ဖော်ပြပေးထား ပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် တောင်သူများ ဝင်ငွေတိုးတက် စေရေးအတွက် ကုန်ကြမ်းမှ တန်ဖိုးမြှင့်ကုန်ချောထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် သီးနှံအခြောက်ခံ စက်များ၊ သိုလှောင်ရုံများ၊ တန်ဖိုးမြှင့်ထုတ်ကုန်စက်ရုံများကို စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ တောင်သူ များ၊ လုပ်ငန်းရှင်များ၊ ပုဂ္ဂလိကနှင့်ပူးပေါင်း၍ အားပေးမြှင့်တင် ဆောင်ရွက်ပေးလျက်

ကန့်သတ်

၁၅

ရှိပါတယ်။ ရိတ်သိမ်းချိန်လွန် အလေအလွင့်နည်းစေရန်အတွက် သီးနှံသိုလှောင်ရုံများ၊ ရိတ်သိမ်းခြွေလှေ့ စက်များ၊ သန့်စင်စက်များကို တည်ထောင်နိုင်ရန်အတွက်လည်း ဆောင်ရွက် ပေးလျက်ရှိပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း ကော်ဖီ၊ အာလူး၊ ဟင်းသီးဟင်းရွက်၊ ကြံ၊ လက်ဖက်၊ ပိုးစာ၊ စပါး၊ အစေ့ထုတ်ပြောင်းစသည့် သီးနှံများအား Contract Farming စနစ်ဖြင့် တောင်သူများ၊ ကုမ္ပဏီများ၊ လုပ်ငန်းရှင်များမှ အကျိုးတူ စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်လျက်ရှိပါတယ်။ သီးနှံများအား Contract Farming စနစ်ဖြင့် အကျိုးတူ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် တောင်သူစိုက်ပျိုးသော သီးနှံများအတွက် တိကျသေချာသော ဈေးနှုန်းတစ်ခုအား စတင်စိုက်ပျိုးသည့်အချိန်မှ ခံစားကြ ရမှာပင် ဖြစ်ပါတယ်။ စိုက်ပျိုးရေးဦးစီးဌာနမှ သီးနှံအလိုက် မျိုးစေ့ထုတ်အသင်း (Seed Grower Association-SGA)၊ မျိုးစေ့ထုတ်သမဝါယမအသင်း၊ သီးနှံအလိုက် တောင်သူအစုအဖွဲ့များ ဖွဲ့စည်းစေပြီး တောင်သူများစိုက်ပျိုးထားသည့် သီးနှံများဈေးကွက် ချိတ်ဆက်ရောင်းချနိုင် ရေးနှင့် ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသော ဈေးကွက်ရရှိလာနိုင်မည်ဖြစ်သည့်အတွက် တောင်သူများ အစုအဖွဲ့ တွင် ပိုမိုပူးပေါင်းပါဝင်လာစေရေး ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ ယခု ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခုနှစ်အထိ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း သီးနှံအလိုက် တောင်သူအစုအဖွဲ့ပေါင်း (၄၄)ဖွဲ့ရှိပြီး အဖွဲ့ဝင်များ၊ တောင်သူများက ဈေးကွက်ချိတ်ဆက်ရေး၊ ဈေးကွက်ခိုင်မာမှုရရှိရေး စသည့် အကျိုးရလဒ်များကို ရရှိခံစားနေရပြီ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒေသအတွင်း စိုက်ပျိုးထုတ်ကုန်များ ပိုမိုဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် အရည်အသွေး စံချိန်စံညွှန်းဆိုင်ရာ သတ်မှတ်ချက် ညှိနှိုင်းရေးဆွဲခြင်းကို SSSCCI ရုံးတွင် ထောပတ်သီးနှံနှင့် ဆိုင်သော အရည်အသွေးစံချိန်စံညွှန်းရေးဆွဲရေး အဖွဲ့ဝင်များနှင့် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးမှုကို (၆-၉-၂၀၁၉)ရက်နေ့တွင် ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ အလားတူ ဈေးကွက်အလားအလာရှိသော သီးနှံများ ကိုလည်း အရည်အသွေး စံချိန်စံညွှန်းရေးဆွဲနိုင်ရန်အတွက်လည်း ဆက်လက် ဆောင်ရွက်လျက် ရှိပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်အပါအဝင် အခြား တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်များ ၏နေ့စဉ်ဖြစ်ပေါ် နေသော ဈေးနှုန်းနှင့် ဈေးကွက်သတင်းအချက်အလက်များကို စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ် ရေးဝန်ကြီးဌာန၊ စားသုံးသူရေးရာဦးစီးဌာနတို့ရဲ့ (Website)တွင် လွှင့်တင် ထားပေးတာရှိပါတယ်။ ပြည်တွင်းပြည်ပ ဈေးနှုန်းဈေးကွက်အခြေအနေများကို Commerce Journal များတွင် ထည့်သွင်းရေးသားထားပါတယ်။ မြန်မာ့ကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့မှ

လည်း သီးနှံဈေးနှုန်း၊ ဈေးကွက်နှင့် ပြည်တွင်းပြည်ပတင်ပို့မှုအခြေအနေ စာအုပ်နှင့် လက်ကမ်းစာစောင်များကို တောင်သူနှင့် ကုန်သည်အသင်းအဖွဲ့များသို့ ဖြန့်ဝေလျက်ရှိပါတယ်။ တောင်သူများရိတ်သိမ်းချိန်တွင် လေလွင့်ဆုံးရှုံးမှုများ လျော့နည်းစေရေးအတွက် ရိတ်သိမ်းချိန်လွန် နည်းပညာဌာနမှ သင်တန်းများ၊ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲများ လာရောက်ပို့ချပေးလျက် ရှိပါတယ်။ ထို့ပြင် လယ်ယာထုတ်ကုန်သီးနှံများ တန်ဖိုးမြှင့် (value added) ထုတ်လုပ်နိုင်ရေးအတွက် အသေးစားနှင့် စက်မှုလက်မှုလုပ်ငန်းဦးစီးဌာနမှ သင်တန်းများ ဖွင့်လှစ် ဆောင်ရွက် ပေးလျက်ရှိပါတယ်။

ဈေးကွက်ခိုင်မာရေး၊ ဈေးနှုန်းအာမခံချက်ရရှိရေးနှင့် ဈေးကွက်ကြားခံ ကုန်ကျစရိတ်များလျော့နည်းစေရေးအတွက် သီးနှံဆိုင်ရာအသင်းအဖွဲ့ပေါင်း (၂၇)ဖွဲ့နှင့် ကုန်စည်ဒိုင်(၁၄)ခုတို့ကို ဖွဲ့စည်းဆောင်ရွက်ပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ သီးနှံစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သော တောင်သူများအနေဖြင့် ဈေးနှုန်းဈေးကွက် မှန်ကန်တည်ငြိမ်စေရေးအတွက် သတ်မှတ်ထားသည့် အရည်အသွေး စံချိန်စံညွှန်း ပြည့်မီအောင် စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်ရန် လိုအပ်သကဲ့သို့ ရှမ်းပြည်နယ်မှ ထွက်ရှိသည့် သီးနှံများကို Organic | GAP | GMP စသည့်စနစ်များဖြင့် ထုတ်လုပ်နိုင်ရန်အတွက် ဦးစီးဌာနများ နှင့် အသင်းအဖွဲ့များမှ နည်းပညာပေးသင်တန်းများ၊ ဆွေးနွေးပွဲများကို ကျင်းပပြုလုပ်ပေးလျက် ရှိပါတယ်။ သီးနှံများ ဈေးနှုန်းဈေးကွက်မှန်ကန်ရေး၊ ရောင်းဝယ်ဖောက်ကားမှုပြုရာတွင် လွယ်ကူ ချောမွေ့အဆင်ပြေစေရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာ သီးနှံအလိုက် အသင်းအဖွဲ့များ၊ သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံများမှ တာဝန်ရှိသူများနှင့် ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့်အပြင် ဒေသအလိုက် သီးနှံဇန်များ၊ သီးနှံအစုအဖွဲ့များကိုလည်း ဖွဲ့စည်းနိုင်ရေးအတွက် ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းမှုများ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။

ဆက်လက်ပြီး မွေးမြူရေးကဏ္ဍဆောင်ရွက်မှုများကို တင်ပြရမယ်ဆိုရင် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးကဏ္ဍမှ ထုတ်ကုန်အရည်အသွေးတိုးတက်စေရန် ဈေးကွက်၊ တန်ဖိုးမြှင့်ကုန်ထုတ်လုပ်ခြင်းနှင့် ပြည်ပတင်ပို့ခြင်းဆိုင်ရာမူဝါဒအရ အရည်အသွေး စံချိန်စံညွှန်း ဆိုင်ရာ သတ်မှတ်ချက်များ စစ်ဆေးခြင်း၊ ရောဂါများဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းနှင့်အညီ တင်ပို့နိုင်ရေး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ကျွဲ၊ နွား အရှင်များ တစ်ဖက်နိုင်ငံသို့ တရားဝင် တင်ပို့မည့် ကျွဲ၊ နွားများရောဂါ ကင်းရှင်းရေးအတွက် မူဆယ်ခရိုင်၊ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်တွင် ကျွဲ၊ နွားများအား ယာယီစောင့်ကြည့်စစ်ဆေးရေးစခန်းကို ၂၂-၄-၂၀၁၉ ရက်နေ့တွင် ဖွင့်လှစ်၍

ကန့်သတ်

၁၇

တိရစ္ဆာန်ရောဂါ စောင့်ကြည့် စစ်ဆေးရေးလုပ်ငန်းများကို ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ ၂၀၁၇ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလမှ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ မတ်လအထိ ကျွဲ၊ နွားကောင်ရေ စုစုပေါင်း(၅၀၀၇၆၂) ကောင်အား စစ်ဆေးပေးနိုင်ခဲ့ပြီး အခွန်ငွေစုစုပေါင်း အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၆၀၆.၁၃၇၇)သန်း ရရှိခဲ့ပါတယ်။ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် တိရစ္ဆာန်ရောဂါစောင့်ကြည့် စစ်ဆေးရေးစခန်းအား ဗဟိုပြု၍ (၅)ကီလိုမီတာ ပတ်လည်တွင် ရောဂါကင်းရှင်းရေးဇုန်နှင့် (၅၀)ကီလိုမီတာပတ်လည်တွင် ရောဂါထိန်းချုပ်ရေး ဇုန်တို့အား အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ပေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ တင်ပြပါပုံနဲ့ တင်ပြခြင်း ဖြစ်ပါတယ်။ အဆိုပါ ဇုန်များမှာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက် နိုင်ရေးအတွက် ပြည်နယ်၊ ခရိုင် လုပ်ငန်းကြီးကြပ်ရေးကော်မတီများ၊ မြို့နယ်လုပ်ငန်း အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက် ရေးကော်မတီများကိုလည်း ဖွဲ့စည်းဆောင်ရွက်ပေးပြီး ဖြစ်ပါတယ်။

နွားမျိုးကောင်းမျိုးသန့်များ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအနေဖြင့် ဒေသနွားများအား မေထုန်မဲ့ သားစပ်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် မျိုးကောင်းမျိုးသန့်နွားမျိုးများဖြစ်လာရေး ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ ပါတယ်။ ၂၀၁၆- ၂၀၁၇ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်မှ ၂၀၁၉- ၂၀၂၀ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်အထိ ခိုင်းနွား (၁၀၁၄)ကောင်၊ နို့စားနွား (၃၉၉၁)ကောင်နှင့် အသားစားနွား (၁၀၀၇)ကောင်၊ စုစုပေါင်း (၆၀၁၂)ကောင်အား ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ သဘာဝလွတ်ကျောင်းစနစ်အား လျော့ချ နိုင်ရေး အထောက်အကူ ဖြစ်စေရန်အတွက် ပြည်နယ်ရန်ပုံငွေမှ ကျခံသုံးစွဲ၍ ဝယ်ယူခဲ့သော မွန်ဘားဆား မြက်မျိုးစေ့များကို မွေးမြူသူတောင်သူများသို့ ဆက်လက်ဖြန့်ဝေပေးခဲ့ပြီး သရုပ်ပြ စားကျက်မြက်စိုက်ခင်း များထူထောင် ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။

အရည်အသွေးပြည့်မီသော တိရစ္ဆာန်နှင့် တိရစ္ဆာန်ထွက်ပစ္စည်းများ တိုးမြှင့်ထုတ်လုပ် နိုင်ရေးအတွက် မွေးမြူသူတောင်သူ(၁၆၄၅၀)ဦးသို့ မွေးမြူရေးဆိုင်ရာသင်တန်းပေါင်း (၁၀၂) ကြိမ်၊ တိရစ္ဆာန်အဟာရဗေဒင်သင်တန်း (၁၁၅)ကြိမ်၊ တိရစ္ဆာန်ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှု သင်တန်း (၁၁၂)ကြိမ်၊ စုစုပေါင်း(၃၂၉)ကြိမ်ရေ ပို့ချပေးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

ညောင်ရွှေမြို့နယ်တွင် ရှမ်းရိုးမမွေးမြူရေးဇုန်(၁)၊ တောင်ကြီးမြို့နယ်၊ ကျောက်တလုံး ကြီးမြို့၊ နမ့်ကွတ်ကျေးရွာတွင် ရှမ်းရိုးမမွေးမြူရေးဇုန်(၂)နှင့် ကျောက်မဲမြို့နယ်တွင် ကျောက်မဲမွေးမြူရေးဇုန်(၃)တို့ကို တည်ထောင်၍ ဥစားကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းကို အောင်မြင် ဖြစ်ထွန်းစွာ မွေးမြူဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။ အဆိုပါ မွေးမြူရေးဇုန်များ၌

ကန့်သတ်

၁၈

ဥစားကြက်မွေးမြူ ထားရှိမှုနှင့် ထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးမှုအခြေအနေကို အောက်ပါဇယားဖြင့် တင်ပြအပ်ပါတယ် -

စဉ်	ဇုန်အမည်	အကျယ်အဝန်း (ဧက)	မွေးမြူသူဦးရေ	မြီ အရေအတွက်	မွေးမြူကောင်ရေ	တစ်ရက်ထုတ်လုပ်နိုင်မှု
၁	ရှမ်းရိုးမမွေးမြူရေးဇုန် (၁)	၄၂၉.၉	၈၈	၂၃၉	၁၀၄၈၀၀၀	၆၀၀၀၀၀
၂	ရှမ်းရိုးမမွေးမြူရေးဇုန် (၂)	၅၀၀.၀	၂၁	၂၇	၁၆၀၀၀၀	၈၀၀၀၀
၃	ကျောက်မဲမွေးမြူရေးဇုန်	၇၈.၀	၂၃	၁၂၀	၃၆၉၅၀၀	၂၃၀၀၀၀
စုစုပေါင်း		၁၀၀၇.၉	၁၃၂	၃၈၆	၁၅၃၇၅၀၀	၉၈၀၀၀၀

အဆိုပါ ဇုန်(၃)ခုမှ ကြက်ခြံလုပ်သား (နေ့စား/ အမြဲတမ်း)ဝန်ထမ်း (၅၅၀)ခန့်ကို အခြေခံလစာ (၁၀၈၀၀၀)နှုန်းဖြင့် ခန့်ထားပေးကာ ဒေသခံပြည်သူများ အလုပ်အကိုင် အခွင့်အလမ်းအတွက် တစ်ဖက်တစ်လမ်းမှ ကူညီထောက်ပံ့ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ ဈေးကွက် အနေဖြင့် ရှမ်းပြည်နယ်(အရှေ့ပိုင်း)၊ ရှမ်းပြည်နယ်(မြောက်ပိုင်း)၊ ကယား၊ စစ်ကိုင်း၊ မန္တလေး၊ မကွေး၊ နေပြည်တော်၊ ရခိုင်၊ ပဲခူး၊ ရန်ကုန်၊ ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးများသို့ ဖြန့်ဖြူး ရောင်းချ လျက်ရှိပါတယ်။ ထို့အပြင် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း ဥစားကြက်မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းများ စနစ်တကျ မွေးမြူ၍ ထုတ်ကုန်များ တိုးတက်စေရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်ကြက်မွေးမြူရေး ဥပဒေကို ၂၃-၉-၂၀၁၉ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေအမှတ် ၄ ဖြင့် ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ခဲ့ပြီးဖြစ်ပါသည်။

ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း မွေးမြူသူဦးရေ(၁၄၆၀)ဦးနှင့် ငါးမွေးကန်ဧရိယာ (၃၃၈၃.၀၈၁) ဧကရှိပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း ငါးမွေးမြူရေးကဏ္ဍဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရေး၊ ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန်တိုးတက်ရေး၊ ခိုင်မာသောဈေးကွက် ဖော်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် နှစ်စဉ် သင်တန်းများ၊ ပြခန်းများဖွင့်လှစ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ ယခုနှစ်တွင် သင်တန်း(၆)ကြိမ်

ကန့်သတ်

ကန့်သတ်

၁၉

ပို့ချဆောင်ရွက် နိုင်ခဲ့ပြီး တစ်နိုင်တစ်ပိုင် ငါးမွေးမြူခြင်းလုပ်ငန်းမှ အဆင့်မြင့်စီးပွားဖြစ် ငါးမွေးမြူရေးလုပ်ငန်း ဖော်ဆောင်နိုင်ရေးနှင့် ကောင်းမွန်သော ရေသတ္တဝါမွေးမြူရေးကျင့်စဉ် စနစ်ကို ဖော်ဆောင် နိုင်ရေးအတွက် စည်းရုံးပညာပေးခြင်း၊ သင်တန်းများဖွင့်လှစ်ပေးခြင်းများ ဆောင်ရွက်ပေး နိုင်ခဲ့ပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း ငါးသယံဇာတပေါများစေရန်နှင့် ဒေသတွင်းငါးစားသုံးမှု ဖူလုံစေရန် အတွက် သဘာဝရေပြင်များ၊ ဆည်၊ တာတမံ၊ ကန်၊ အင်းများအတွင်းသို့ နှစ်စဉ် ငါးသားပေါက်များ မျိုးစိုက်ထည့်ပေးလျက်ရှိပါတယ်။ ၂၀၁၉- ၂၀၂၀ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်အတွင်း ငါးသားပေါက် ကောင်ရေ (၈)သိန်းကျော် မျိုးစိုက်ထည့်ပေးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ရေနေသတ္တဝါများ မျိုးသုဉ်းခြင်း၊ ရေသယံဇာတပျက်စီးခြင်းများ မရှိစေရေးအတွက် အင်း/ တင်ဒါချက်များ ကြိုတင်ပြင်ဆင်ချိန် ဖြစ်သည့် နှစ်စဉ် မတ်လနှင့် ဧပြီလတွင်လည်းကောင်း၊ ငါးရစ်ငါးသန် မဖမ်းဆီးရ တားမြစ်ချိန် ဖြစ်သည့် မေ၊ ဇွန်၊ ဇူလိုင်လများတွင်လည်းကောင်း၊ အင်း/တင်ဒါချက် လုပ်ငန်းရာသီဖြစ်သည့် ဩဂုတ်လမှ မတ်လအထိ ကာလများတွင် စည်းကမ်းချက်များနှင့် အညီ လိုက်နာဆောင်ရွက်ခြင်း ရှိ/ မရှိ ကွင်းဆင်းစစ်ဆေးခြင်းများ ကြီးကြပ်ဆောင်ရွက် လျက်ရှိပါကြောင်း တင်ပြအပ်ပါတယ်။ တရားမဝင်ငါးဖမ်းဆီးမှုနှင့် ငါးမျိုးပြုန်းတီးမှုကို ကာကွယ်တားဆီးရန်အတွက် ရှမ်းပြည်နယ် ရေချိုငါးလုပ်ငန်း ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များနှင့်အညီ တားမြစ်ထားပြီး တရားမဝင် ငါးဖမ်းဆီးမှု မရှိစေရေးအတွက် ကွင်းဆင်း စစ်ဆေးဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ကျေးရွာများတွင် အသိပေး ဟောပြောပွဲများ ပြုလုပ်ပေးခြင်းနှင့် ပညာပေးပို့စတာများ စိုက်ထူခြင်း ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး ဥပဒေပါတားမြစ်ချက်များအား ဖောက်ဖျက်ကျူးလွန်ပါက ထိရောက်စွာ အရေးယူဆောင်ရွက် လျက်ရှိပါကြောင်း တင်ပြအပ် ပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် မြစိမ်းရောင်အရင်းမပျောက်မတည် ရန်ပုံငွေအား ကျေးရွာတစ်ရွာလျှင် ကျပ်သိန်း(၃၀၀)နှုန်းဖြင့် ကျေးရွာ(၁၈)ရွာအား မတည် ဆောင်ရွက်ပေးလျက်ရှိပြီး ငါးမွေးမြူရေးကဏ္ဍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရေး၊ ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန် တိုးတက်ရေး၊ ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် ၂၀၁၉- ၂၀၂၀ ခု ဘဏ္ဍာရေးနှစ်၊ ဩဂုတ်လအထိ စီမံကိန်းငါးထုတ်လုပ်မှုမှာ မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းတွင် ပိဿာချိန် ထောင်ပေါင်း (၃၈၉၅.၇၃၀)၊ အင်းလုပ်ငန်းတွင် ပိဿာချိန်ထောင်ပေါင်း (၁၃၈၇.၂၉)နှင့် ဘုံငါးဖမ်းလုပ်ငန်း

ကန့်သတ်

ကန့်သတ်

၂၀

တွင် ပိဿာချိန်ထောင်ပေါင်း (၇၀၅.၄၄၃)၊ စုစုပေါင်း ငါးထုတ်လုပ်မှု ပိဿာချိန်ထောင်ပေါင်း (၅၉၈၈.၄၆၃) ထုတ်လုပ်နိုင်ခဲ့ပါကြောင်း တင်ပြအပ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ ပင်လောင်း မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်စောအောင် မေးမြန်း တဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် ဈေးကွက်နှင့် ထုတ်ကုန် တိုးတက်ရေးနှင့် ခိုင်မာသော ဈေးကွက်ဖော်ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းများသည် လက်ရှိမှာလည်း ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး ရေရှည်မှာလည်း ဆက်လက်လုပ်ဆောင်ရမည့် လုပ်ငန်းဖြစ်ပါသဖြင့် အဆိုပါ အဆိုအား အတည်ပြုသင့်ပါကြောင်း လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးမှတစ်ဆင့် ရှင်းလင်းစွာ ပြန်လည်ရှင်းလင်းအပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ သက်ဆိုင်ရာပြည်နယ် အဖွဲ့အစည်းဝင်က ဒီအဆိုကို အတည်ပြုရန် သဘောတူတဲ့အတွက် ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးခွန်စောအောင် တင်သွင်းတဲ့အဆိုကို အတည်ပြုရန် လွှတ်တော်က သဘောတူပါသလားခင်ဗျား။

(သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။)

လွှတ်တော်က သဘောတူပါသည်။)

လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက သဘောတူတဲ့အတွက် အဆိုကို အတည်ပြုကြောင်း ကြေညာပါတယ်။